
گری نبویان   گزارش »آرمان ملی« از افشا
و پشت پرده تجمعات 

 ابلاغ قانون حجاب به مصلحت نیست
 علم الهدی به کدام سو می رود؟

 آرمان ملی- مطهره شفیعی: ظاهرا مخالفت برخی 
عدم  به  اعتراض  در  تحصن  با  مشهور  دلواپسان  از 
تصویب قانون حجاب بیش از سایر قشرهاست. این 
بی حجابی  با  شدید  برخورد  داعیه دار  زمانی  افراد 
بدون استناد به قانون بودند و این امر را تکلیف مهمی 
کنون به این نتیجه   برای خودشان می دانستند اما ا
رسیده اند که بی قانونی در وهله اول دامنگیر خودشان 
است پس باید به هر شیوه ای که امکان دارد، از تندروی 
در موضوعات ویژه پرهیز کنند. حجت الاسلام نبویان 
عضو جبهه پایداری از جمله دلواپسانی است که بار 
دیگر خود را جدا از دایره دلواپسان قانون حجاب معرفی 
کرد. سیدمحمود نبویان، عضو جبهه پایداری، با انتشار 
کانال خود در »ایتا« درباره حواشی  ویدئوهایی در 
ابلاغ قانون عفاف و حجاب بیان کرد: زمانی که ما لایحه 
حجاب را تصویب کردیم قبل از سقوط سوریه بود، قبل 
از شهادت سیدحسن بود و شرایط را می دانید. اما بر 
اساس اینکه مبادا دشمن بخواهد ایران را سوریه سازی 
بکند. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی گفته است که 
فعلا جلوی هر چیزی که باعث دوقطبی سازی شود را 
باید گرفت. نبویان افزود: هفتاد هشتاد درصد نقدهای 
دوستان خود ما به آقای قالیباف وارد نیست. عضو 
جبهه پایداری اظهارکرد: همین افراد در زمان تاخیر 
انجام عملیات »وعده  صادق۲« چه حرف هایی زدند؟ 
گفتند که دولت آقای پزشکیان مانع است! بعد گفتند 
گفتند فرماندهان  آقای قالیباف مانع است! جلوتر 
نظامی  مثل آقای حاجی زاده و آقای سلامی  عافیت طلب 
شدند! جلوتر گفتند اینها فقط بیانیه می دهند و کاری 
گر زودتر انجام می شد سیدحسن  نمی کنند! می گفتند ا
شهید نمی شد! رهبر انقلاب چند روز بعد پاسخ همه 
اینها را دادند که اینها کذب است. این کارها بحران سازی 
است. اینها همان افراد هستند که می خواهند در هر 
کنند. وی افزود: دوقطبی ها  موقعیتی بحران سازی 
نظام را تضعیف می کند. برخی می گویند دوقطبی حق و 
باطل است، اینطور نیست، حفظ نظام اوجب واجبات 
است. نماینده تهران در مجلس، درمورد قانون حجاب 
گفت: ابلاغ این قانون به مصلحت نیست و  و عفاف 
با توجه به شرایط فعلی نباید انجام شود اما برخی با 
انتقادات غیرمنطقی به رئیس مجلس می خواهند، 
مجلس را مقابل شورای عالی امنیت ملی قرار دهند. 
ل هایی از  ، بر مبنای استدلا نبویان، در ویدئویی دیگر
امام خمینی)ره( و مقام معظم رهبری توضیح می دهد: 
اسلام یعنی حکومت؛ حجاب، نماز و روزه مطلوب اصلی 
نیست، مطلوب اصلی حفظ نظام است؛ پس نگویند 
گر  گر حجاب نبود این چه نظام اسلامی  است؟ خیر ا ا
کنار  باید  لایحه حجاب موجب تضعیف نظام است 
گذاشته شود؛ تا کی؟ تا هر وقتی که نظام ضربه نبیند. 
گفتنی است نبویان 4 روز قبل هم با انتشار یادداشتی در 
فضای مجازی، مخالفان قانون حجاب را تندرو خوانده 
است. او در این زمینه نوشت: ابعاد برنامه ریزی جریان 
 : تندرو برای بحران سازی بر سر مساله حجاب در کشور
۱- ایجاد دوقطبی و تشدید لجاجت اجتماعی بر سر 
حجاب در دستور کار جریانات تندرو قرار گرفته است. 
۲- فراخوان تجمع سراسری درباره حجاب تکمیل کننده 
برنامه دشمن برای ایجاد ناآرامی در کشور است. ۳- 
در  رهبرانقلاب  سطح  به  مستقیم  اعتراض  کشاندن 
شبکه های اجتماعی برنامه دیگر این جریان است. 4- 
طرف خارجی با استقبال از این دوقطبی درصدد ایجاد 
یک رخداد امنیتی و به دنبال آن موج جدید برهنگی 

در کشور است.
 یک موضع گیری 

در چنین شرایطی امام جمعه مشهد از تحصن در 
مقابل مجلس دفاع می کند. آیت ا... علم الهدی گفته 
از  است: مساله اجرای قانون عفاف و حجاب یکی 
مطالبات مردم است، یک مشکل در جامعه وجود 
دارد و آن مساله بی حجابی است، مگر می شود برطرف 
نشود؟ افرادی که جلوی مجلس تحصن کردند همین 
مردم هستند، نمایندگان مجلس باید بدانند این مردم 
موکل شان هستند، این مساله یک نارضایتی بزرگ برای 
متدینین ایجاد کرده که مسئولان باید اقدام کرده و آن را 
حل کنند. ۲4 اسفند فیلمی  از علی نیکزاد، نایب رئیس 
که در میان  مجلس در فضای رسانه ای منتشر شد 
تجمع کنندگان و حامیان قانون عفاف و حجاب حضور 
پیدا کرده است. در این فیلم، زهره سادات لاجوردی 
نماینده تهران و امیرحسین بانکی پور نماینده اصفهان 
هم حضور داشتند. نیکزاد خطاب به تجمع کنندگان 
گفت: ما امروز ۲۲۰ نفر نماینده موضوع ابلاغ قانون عفاف 
و حجاب را امضا کردیم و متن هم خوانده شد. قطعا 
رئیس مجلس و هیأت رئیسه این موضوع را پیگیری 
خواهد کرد. بودن شما در اینجا برای ما هیچ زحمتی 
نیست اما در دفاع از حلال خدا و قانون، با دهان روزه و 

سرما ما را ناراحت می کند.
 دیدگاه مرجع تقلید

از سوی دیگر برخی نمایندگان برای رفتار درست با 
موضوعات جویای نظر مراجع تقلید می شوند مانند 
نامه ای که آیت ا... نوری همدانی به آن اشاره کرد. این 
فرهنگی  کمیسیون  رئیس  اخیرأ  گفت:  تقلید  مرجع 
مجلس نامه ای برای اینجانب فرستاده و همچنین 
لایحه عفاف و حجاب، بنده معتقدم نمی توانیم به مردم 
کف خیابان بگوییم حجاب یا احکام اسلامی  در حالی 
که صداوسیما خودش مروج بی حجابی است و بنام 
فرهنگ و کار مذهبی خلاف آن را انجام می دهد. نوری 
همدانی افزود: بنده  در گذشته هم تذکر دادم ما باید 
مسائل را ریشه یابی کنیم، باید هر چیزی فرهنگسازی 
گر مسؤلان فرهنگی درست عمل می کردند امروز  شود و ا
وضعیت حجاب این نبود که متدینین اینگونه ناراحت 

باشند که ناراحتی بحقی هم است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: رئیس جمهور با شعارها 
و وعده های بسیاری بر روی کار آمد. وعده هایی از جنس 
دغدغه های جامعه که از قضا منشأ حمایت مردم از او نیز 
که باعث شده پزشکیان بتواند  همین دغدغه مندی بود 
دولت خود را تشکیل دهد. حال جدای از وعده هایی مثل 
رفع  و  کره  مذا اقتصادی،  مشکلات  حل  فیلترینگ،  رفع 
تحریم ها، حل مشکلات موجود در حوزه زنان به ویژه قانون 
حجاب که هر کدام در جای خود تلاش های مضاعفی را در 
جهت تحقق و حل و فصل می طلبد، یکی از وعده هایی که 
همواره چه قبل از انتخابات و چه بعد از انتخابات از سوی 
رئیس جمهور مطرح می شد و لزوم پیگیری آن نیز بسیار مورد 
کید قرار می گرفت بحث پیوستن به گروه اقدام مالی مشترک  تا
موسوم به FATF بوده که بارها طی سال های مختلف بدان 
اشاره شده است. لوایحی که چندین سال است در مجمع 
ک خورده اما با توجه به دستور مقام رهبری برای  تشخیص خا
بررسی مجدد آن، دوباره به جریان افتاد و به نظر می رسد که 
این بار مجمع تشخیص بخواهد پس از سال ها لوایح باقی 
مانده از FATF یعنی پالرمو و CFT را البته احتمالا با شروطی 
به تصویب برساند. البته در این میان نباید از تلاش تندروها 
برای سنگ اندازی در این موضوع در جهت عدم تصویب 
لوایح باقی مانده به سادگی گذشت. از مجلس نشینانی که 
درصدد تاثیر گذاری بر رای اعضای مجمع هستند تا تندروهای 
که با رسانه هایشان به دنبال تنگ کردن  ج از مجلس  خار
عرصه هستند. در چنین شرایطی اما دولت امیدوارانه به 
احتمال بالای تصویب این لوایح نگاه می کند و امیدوار است 
که با تصویب این لوایح شرایط برای مراودات بانکی و مالی با 
با سایر کشورهای جهان از این مسیر تسهیل گردد. این در 
حالی است که اخیرا سیدمحمد صدر عضو مجمع تشخیص 
« صداوسیما درخصوص  مصلحت نظام در برنامه »حضور

پالرمو در مجمع اظهار داشت:  و   CFT احتمال تصویب 
کمیسیون مشترک از  »امیدوارم تصویب شود. البته یک 
کمیسیون های سیاسی، امنیتی، اقتصادی و قضائی جلساتی 
داشتند که خود آقای آملی لاریجانی مسئولیتش را برعهده 
گرفت و جلساتی داشتیم و خوشبختانه در این کمیسیون 
تصویب شد. امیدوارم در صحن مجمع هم تصویب شود. این 
لایحه می گوید که روابط اقتصادی دنیا باید به گونه ای باشد که 
قاچاقچیان بین المللی مواد مخدر، اسلحه، انسان و گروه های 
تروریستی و قاچاقچیان سایبری و کالاهای فرهنگی از روابط 
این هدف  به  این لایحه  نکنند.  اقتصادی سوءاستفاده 
طراحی شده که مانع از سوءاستفاده های این گروه ها شود.« 
صحبت های صدر باعث شد طی چند روز اخیر نیز بسیاری 

ابراز امیدواری کنند که این لوایح در مجمع تصویب شود. 
CFT پالرمو و 

که تعدادی از اعضای مجمع تشخیص   روزگذشته بود 
مصلحت نظام تأیید کردند که الحاق ایران به دو کنوانسیون 
 FATF و پالرمو در راستای تکمیل برنامه اقدام ایران با CFT
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  مشترک  کمیسیون  در 
کمیسیون مشترک در مجمع شامل  تصویب شده است. 
تعداد محدودی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 
است که در کنار مقامات دولت پس از درخواست پزشکیان از 
مقام معظم رهبری مبنی بر بررسی پیوستن ایران به FATF به 
ریاست آملی لاریجانی تشکیل جلسه داد. آنچه مسلم است 
تصویب پیوستن ایران به CFT و پالرمو در صحن مجمع به دو 
سوم آرای اعضا نیاز دارد. اما خبرها پیرامون احتمال تصویب 
این لوایح تا جایی رفت که تاثیرات آن در بازارهای سرمایه ای 
خ دلار  نیز خود را نشان داد. چنانکه در کانال های مجازی نر
آمریکا ۹۱ هزار و ۳۰۰ هزار تومان اعلام می شود، اما مشاهدات 
خ ها در بازار واقعی کمتر است  و پیگیری نشان می دهد که نر

و حتی دلار ۹۰ هزار تومانی هم خریدار ندارد. فعالان بازار 
غیررسمی ارز می گویند که با توجه به تصویب لوایح مرتبط با 
FATF  در کمیسیون مجمع، احتمال تصویب آن در صحن 
مجمع تشخیص هم بالاست و به این ترتیب یکی از موانع 
اصلی برای مبادلات مالی برداشته می شود و قیمت دلار از 
این رقم پایین تر نیز خواهد آمد. از آنجا که کمیسیون ویژه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام از کمیسیون های سیاسی 
امنیتی، اقتصادی و قضائی تشکیل شده است که آیت ا... آملی 
لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام مسئولیت آن 
را به عهده دارد، امیدواری ها به تصویب نهایی این لوایح آن 

هم پس از سال ها انتظار بیش از گذشته افزایش یافته است.
 جلسات ابتدایی ۱۴۰۴ 

 سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
بررسی پالرمو و CFT در کمیسیون مشترک، گفت: پس از 
بررسی ابعاد مختلف و جلسات متعدد کارشناسی و همچنین 
کمیسیون مشترک به ۲ لایحه  گون،  گونا استماع نظرات 
کرد: بحث  کید  مذکور رای مثبت داد. محسن دهنوی تا
FATF در مجمع تشخیص در دستورکار نبوده و فقط پالرمو 
و CFT آن هم در کمیسیون مشترک مورد بحث و بررسی قرار 
گرفته است. سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
بیان اینکه طبق قانون باید لوایح پالرمو و CFT در صحن 
کرد: تصویب  گیرد، خاطرنشان  مجمع مورد بررسی قرار 
این ۲ لایحه به سه پنجم رأی اعضا نیاز دارد. دهنوی با ابراز 
اطمینان نسبت به لحاظ شدن تمامی جوانب منافع ملی 
در بررسی این ۲ لایحه در صحن مجمع تشخیص، تصریح 
کرد: اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام تمامی جوانب 
مربوط به حساسیت های کشور را برای رسیدن به بهترین 
تصمیم در راستای تحقق منافع ملت را مدنظر قرار خواهند 
داد. وی گفت: جلسات مربوط به بررسی پالرمو و CFT در 
مجمع تشخیص در جلسات ابتدایی سال ۱4۰4 برگزار خواهد 

شد.
FATF پیوستن به 

 یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص لزوم تصویب 
CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام  و  پالرمو  لوایح 
اظهارداشت: به دلیل عدم پذیرش این لوایح برای کشور 
کنون مشکلاتی ایجاد شده و طبیعی است که ما باید این  تا
لوایح را تصویب کنیم و در نهایت هم این اتفاق می افتد و 
کنون از دست دادیم. هادی حق شناس به  فقط زمان را تا
»آرمان ملی« گفت: نکته مهم تر این است که بدون پیوستن 
به این دو کنوانسیون و حذف تحریم ها طبیعی است که 
گر قرار است  بازهم همان هزینه ها وجود دارد. به عبارت دیگر ا
تحریم ها برداشته شود زمانی می تواند به حال اقتصاد ایران 
مفید باشد که ایران به کل 4 کنوانسیون FATF ملحق شود. 
در این حالت است که می توانیم به اقتصاد جهانی متصل و 
گر تحریم ها  حذف تحریم های ظالمانه استفاده ببریم و گرنه ا
برداشته شود و همچنان به این دو کنوانسیون ملحق نشده 
گذشته نمی توانیم از  که مثل ادوار  باشیم طبیعی است 

مزایای رفع احتمالی تحریم ها به طور کلی استفاده کنیم. 
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»آرمان ملی« تحولات پیرامون لوایح FATF را بررسی می کند

FATF یک گام تا تصویب
   هادی حق شناس در گفت وگو با »آرمان ملی«: دیر یا زود باید به FATF بپیوندیم

آرمان ملی- سیاوش پورعلی: پس از هر شکستی، 
اختلاف درون اردوگاهی از جمله موارد قابل پیش بینی 
است همان طوری که در بسیاری از جریان های سیاسی 
اصولگراها  ولی  می کنیم  مشاهده  خارجی  و  داخلی 
بعد از شکست در انتخابات ریاست جمهوری در حال 
گروه های  دمیدن به آتش اختلافات هستند. نه تنها 
کردن مقصر شکست در  تندرو و نواصولگراها برای پیدا
انتخابات ریاست جمهوری یکدیگر را مقصر می دانند 
بلکه حالا شاهد افزایش اختلافات در جزیره تندروها 
هستیم. تا اینجای کار می توانیم بگوییم که تندروهای 
پایداری رفته رفته خود را از جمع تندروهای کف خیابان 
که خواستار اجرای خواسته هایشان هستند دور می کند و 
تلاش دارند تا خود را خارج از بازی  گروه هایی مانند صبح 
ایران، شریان و... معرفی کنند. فاصله ای که به سختی 
گذشته نفر اول لیست  کرد. روز  بتوان آن را تفکیک 
تهران که در یک انتخابات حداقلی وارد بهارستان شد 
که شاید بتوانیم یکی از مهم ترین  فیلمی منتشر شد 
کنش های سال قلمداد کنیم زیرا در انتقاد از تندروها از  وا
ادبیات تندروها استفاده کرد. محمود نبویان، عضو جبهه 
پایداری در فیلمی که از او منتشر شده با انتقاد از رفتار 
کسن کرونا، اجرای  آنهایی که بر اجرای قانون حجاب، وا
وعده صادق۳، و... اعتراض می کنند، به افرادی اشاره 
کرد که پشت پرده این تجمعات حضور دارند. او حتی در 
این بین از قالیباف هم حمایت کرد و گفت که بسیاری از 
نقدها منصفانه نیست و همچنین به مخالفت های این 
گروه های تندرو با رهبر انقلاب اشاره می کند. در ادامه این 
گزارش با یکی از تحلیلگران گفت وگو کرده ایم. پیرموذن 
معتقد است تندروها در حال تغییر مسیر هستند و در 

ادامه هم باید در انتظار این اظهارات باشیم. 
 اختلاف تندروها

کنش  کمال الدین پیرموذن، تحلیلگر سیاسی در وا
به گفته های نبویان، نماینده جبهه پایداری در مجلس 
به خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: »ابتدا باید به این نکته 
اشاره کنم که شکاف بین تندروها را به سختی می توانیم 
گفته های این  کنیم ولی با این حال و باتوجه به  باور 
که در جزیره تندروها  نماینده پایداری باید بگوییم 

وارد فاز اختلافات درون اردوگاهی شده اند. این برای 
کنون آنها  مردم و جمهوریت نظام خبر خوبی است زیرا ا
مشغول تنش های خودشان شده اند. این جریان تندروِ 
انحصارگرا، به رغم شکست سنگین در انتخابات ریاست 
جمهوری اخیر و برخورداری چشم گیر از پروژه وفاق، 
کان تلاش دارند تا ستاد انتخاباتی سعید جلیلی، را  کما
با هزینه های بالایی فعال نشان دهند.« این تحلیل گر 
در همین مورد و با اشاره به اینکه تندروها می خواهند 
هزینه اداره کشور را افزایش دهند، ادامه می  دهد: »در 
این شرایط سخت و طاقت فرسا تندروها به دنبال افزایش 
هزینه های داخلی و خارجی دولت هستند و با تجمعات 
خیابانی و بدون مجوز این سناریو را در دستور کار خود 
قرار داده اند. در یک سو تحریم آمریکا و در سوی دیگر 
تحرکات مخالفان در مجلس و سایر نهادها، عملکرد 
دولت را تحت تاثیر قرار داده  است. تجربه نشان داده 
که تندروها هرچه بگویند ولی حاضر به مدارا با دولت و 
رئیس جمهوری نیستند، آنها می پندارند با این تحرکات 
افراطی می توانند پروژه استعفای پزشکیان را هم کلید 
کنون هیچ جریانی از آنها حمایت نکرده  بزنند ولی تا
است. باتوجه به شناختی که از پزشکیان داریم او برای 
بهبود شرایط کشور تا آخر خواهد ایستاد.« نماینده سابق 

کید بر تعامل بین همه گروه های سیاسی  مجلس شورا با تا
اضافه می کند: »از سویی باید به این نکته اشاره کنم که 
بعد از شکست در انتخابات دعواهای پساانتخاباتی 
اصولگراها بین قالیبافی ها و هواداران جلیلی به اوج خود 
رسید. حضور پزشکیان در پاستور برنامه  آنها را خراب 
به  بن بست بخورد.  باعث شد سهم دهی های  و  کرد 
نماینده های پایداری پیش از این در تجمعات در کنار 
کنون  معترضان سخنرانی می کردند ولی حالا چه شده که ا
کنشی از خود نشان می دهد؟« وی ادامه  نبویان چنین وا
کید کنم که امثال نبویان  می دهد: »باید به این موضوع تا
همچنان تلاش دارند که خود را وابسته نظام معرفی کنند. 
دوره بحران آفرینی تمام شده است و بی تردید این جریان 
با بی توجهی نظام و جامعه روبه رو خواهد شد. پزشکیان 
به رغم توفیق در انتخابات و خواست ملی مبنی بر تغییر 
و چرخش قدرت به تغییرات عمده در ساختار دولت 
دست نزد و همچنان بسیاری از اصولگراها در دولت 
حضور دارند. مسئولان باید با تندروی ها، فحاشی ها و 
مخالفت های فراقانونی با منافع ملی منافع برخوردهای 
آموزنده کنند. در اینجا از این نماینده مجلس می خواهم 
تا برای شفاف شدن هرچه بیشتر موضوع نفراتی که این 

تجمعات را اداره می کنند را رسانه ای کند.« 
 دوقطبی در اصولگرایی

 محمود نبویان، نماینده تهران در بهارستان با انتقاد 
از تجماعات خیابانی که برخی پشت پرده آنها هستند، 
در بخشی از سخنان خود می گوید: »در مورد عملیات 
نمی گذارد  باقری  سرلشکر  می گویند   ۳ وعده صادق 
انجام شود. شما که به دولت اعتماد ندارید، به مجلس 
اعتماد ندارید، به قوه قضائیه اعتماد ندارید، می گویید 
فرماندهان نظامی قابل  اعتماد نیستند، این روحیه را 
در مردم جا بیندازید خیلی خوب است؟ اینها تندرویی 
کسن  است و نباید اینها را انجام دهید. اینها در قضیه وا
کسن زدن ایستادند. گفتم مقام معظم  چقدر جلوی وا
کسن زدند، گفتند بزند. برای ما حجیتی  رهبری هم وا
کار بردند را نمی گویم. این  که به  ندارد. تعبیر زشتی 
کارها بحران سازی است. اینها همان افراد هستند که 

می خواهند در هر موقعیتی بحران سازی کنند.« 

»آرمان ملی« اختلافات درون اصولگرایی را بررسی می کند

کید بر دوقطبی  در جزیره تندروها   تا
      کمال الدین پیرموذن: نبویان پشت پرده تجمعات را معرفی کند

سخنگوی شورای نگهبان خبرداد 

تایید بخش دوم بودجه ۱۴۰۴
 مصوبه تعطیلی پنجشنبه ها 

ایرادی ندارد
 آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
از  گزارشی  ارائه  به  خبری  نشستی  در 
عملکرد شورای نگهبان طی هفته های 
داشت:  اظهار  و  پرداخت  گذشته 
مجلس  در  گرفته  صورت  اصلاحات  با 
خصوص  این  در  ما  که  بررسی هایی  و 
داشتیم تمام ایرادات و ابهامات شورای 
نگهبان درباره بخش دوم لایحه بودجه 
کشور برطرف شد و فقط  کل  سال ۱4۰4 
و  مجلس  اختلاف نظرات  از  مورد  یک 
شورا به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شده است که ان شاءا... تصمیم 
هادی  بود.  خواهد  مجمع  با  نهایی 
ح های فهرست  طحان نظیف از تایید طر
قوانین و احکام نامعتبر در حوزه تجارت و 
فهرست تصویبه نامه های قانونی نامعتبر 
ح  دوره فترت خبر داد و افزود: درباره طر
فهرست قوانین و احکام نامعتبر در حوزه 
کشاورزی و منابع طبیعی، شورای نگهبان 
و هیأت عالی نظارت بر سیاست های کلی 
ایراداتی را وارد دانستند. همچنین هیأت 
ح فهرست قوانین  عالی مجمع درباره طر
و احکام نامعتبر در حوزه میراث فرهنگی 
دانست.  وارد  را  ایراداتی  گردشگری  و 
ح اصلاح اساسنامه سازمان  همچنین طر
ح های عمرانی نیروهای مسلح  مجری طر
به تایید شورای نگهبان رسید. فقهای 
شورا به ۳۰ استعلام دیوان دولت اداری نیز 

پاسخ دادند. 
 کارنامه سال ۱۴۰3

درباره  نگهبان  شورای  سخنگوی 
 ۱4۰۳ سال  در  نگهبان  شورای  عملکرد 
عنوان کرد: شورای نگهبان از ابتدای سال 
کنون ۶۱ مصوبه مجلس شورای اسلامی  تا
را دریافت کرده است که از این تعداد ۳۳ 
ح بوده است. از این تعداد  لایحه و ۲۸ طر
۲۰ مصوبه در مرحله اول به تایید رسیده 
۱۷ مصوبه بعد از رفع ایرادات در چند 
مرحله به تایید رسیده و ۲۱ مصوبه نیز به 
مجلس بازگردانده شده است. همچنین 
سه مصوبه نیز در دست بررسی در شورای 
کنون ۱۸  نگهبان است. از ابتدای سال تا
اساسنامه را از دولت دریافت کرده ایم که 
کردیم و  نسبت به ۱4 مصوبه اظهارنظر 
همگی به تایید شورای نگهبان رسیده و 
4 اساس نامه نیز در دستورکار قرار دارد. 
طحان نظیف با بیان اینکه از ابتدای سال 
کنون شورای نگهبان ۱4۰ جلسه داشته،  تا
ادامه  داد: طی سال جاری ۱۵۶ استعلام 
دیوان عدالت اداری نیز از سوی فقهای 
گرفته  شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
است. وی درباره قصد دولت در خصوص 
ارائه لایحه ای برای آموزش زبان محلی در 
کنار زبان فارسی اظهار کرد: ما از جزئیات 
که  این لایحه اطلاعی نداریم و چنانچه 
این لایحه در مجلس به تصویب رسید 
و به شورای نگهبان ارائه شد ما در آن 
زمان نسبت به آن اظهارنظر خواهیم کرد. 
سخنگوی شورای نگهبان درباره زمان 
برگزاری انتخابات میان دوره ای مجلس 
خبرگان گفت: با توجه به برگزاری انتخابات 
انتخابات های   ،۱4۰۵ سال  در  شوراها 
میان دوره ای خبرگان رهبری و مجلس 
شورای اسلامی نیز همزمان در سال ۱4۰۵ 
برگزار خواهد شد. طحان نظیف درباره 
سرنوشت لایحه  بودجه سال آینده بیان 
داشت: در حال حاضر تمام ایرادات و 
شده  اصلاح  نگهبان  شورای  ابهامات 
که  دارد  وجود  مورد  یک  تنها  و  هست 
مجلس بر مصوبه خود اصرار کرده است. 
من شنیدم که قرار است مجمع یک جلسه 
تا پایان سال داشته باشد و ان شاءا... این 
قرار خواهد  بررسی  نیز مورد  یک مورد 
گرفت. وی درباره آخرین وضعیت بررسی 
لایحه تجارت در شورای نگهبان عنوان 
کرد: این لایحه لایحه مفصلی است و ما 
در حال بررسی آن هستیم. کارشناسان 
حوزه نکات متعدد و فراوانی را درباره این 
لایحه دارند و ما در حال دریافت این نکات 
هستیم. عضو حقوقدان شورای نگهبان 
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  همچنین 
انتخاباتی  نامزدهای  هزینه کرد  بررسی 
اظهار کرد: به این موضوع در سیاست های 
کلی انتخابات اشاره شده است؛ قانونی 
داریم به نام شفافیت و نظارت بر تامین 
مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی که مبنای عمل 
شورای نگهبان قرار دارد و برای نخستین 
بار نیز در انتخابات اخیر مجلس اجرا شد. 
طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره 
برنامه شورای نگهبان برای اصلاح فرآیند 
توضیحات  ارائه  و  صلاحیت ها  بررسی 
مستندتر برای تنویر افکار عمومی گفت: 
ما بارها در این باره توضیح داده ایم که 
مبنای ما در این زمینه قانون است و ما 
موارد را به افراد توضیح می دهیم ولی 
نسبت به انتشار عمومی موضوع نیاز به 
مجوز قانونی دارد. البته در اصلاحیه اخیر 
قانون انتخابات مجلس در برخی موارد 

این اجازه به ما داده شده است. 
ادامه در صفحه 6


